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رئیس کانون انجمن های صنایع غذایی:

نیازی به واردات گندم نداریم
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۶ ربیع الاول ۱۴۳۹ - شماره۲۱۷۷۷

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
به دنبال اصلاح و عادلانه کردن ســقف دریافتی 

بازنشستگان هستیم.
محمد حســینی در گفتگو با تســنیم، در خصوص  
بدهیهــای دولت به صندوقهای بازنشســتگی و تامین 
اجتماعی گفت: نگاه ما این است که اگر امروز به مشکلات 
صندوقهای بازنشستگی رسیدگی نشود در آینده نزدیک 

با ابر چالش در این خصوص مواجه خواهیم بود.
وی با بیان اینکه ورودی منابع صندوقها با خروجی 
و پرداختهای آنها همخوانی ندارد، گفت: امروز بعضی از 
صندوقها مدعی هستند که در نقطه سر به سر مالی قرار 

دارند ولی پیش بینی ما این است که در کمترین زمان 
این صندوقها نیز دچار مشکل خواهند شد.

حســینی ادامه داد، ســرمایه گذاری هایی که این 
صندوقها انجام داده اند به خاطر تنوع موجود و ســهام 
رد دیون که دولت به آنها پرداخت کرده موجب انباشت 
دارایی در صندوقها شده که بر اساس ارقام اعلامی میزان 

سود به دارایی شان عدد بسیار کوچکی می باشد.
وی افزود، اگر تمام دارایی های سازمان بازنشستگی 
و یا شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی به فروش 
برسد، تنها 8ماه حقوق و مزایای مستمری بگیران تامین 
اجتماعی و فقط 3 ماه حقوق و مزایای مستمری بگیران 

صندوقها را تامین می کند.
حسینی همچنین تاکید کرد، سهم پایین بهره وری 
و حیاط خلوت بودن موجب ایجاد فساد در برخی از این 

صندوقها شده است.
وی با بیان اینکه بنــگاه داری به صلاح صندوقهای 
بازنشستگی نیست، گفت: کمیسیون برنامه و بودجه به 
دنبال تدوین راهکارهایی برای برون رفت از چالشــهای 
پیش روی صندوقهای بازنشستگی است. بر این اساس  
مباحثــی مانند افزایش ســن بازنشســتگی، افزایش 
درصد حق بازنشســتگی و قرار دادن سقف پرداخت به 
بازنشستگان برای تعدادی از سازمانها در دست بررسی 

قرار گرفته است. مشخصا برخی گروهها سهم بازنشستگی 
بالایی دریافت می کنند که این موضوع عادلانه نیست.

عضــو کمیســیون برنامه و بودجه تاکیــد کرد، به 
عبارت دیگر این موضوع  عادلانه نیست که یک فرد در 
یــک وزارتخانه خاص ماهیانه 20 میلیون تومان حقوق 
بازنشستگی دریافت کند و فرد دیگر تنها 800 هزار تومان 

دریافتی بازنشستگی داشته باشد.
حسینی در پایان گفت: باید قانون در این گونه موارد 
اصلاح شود تا اجازه چنین دست اندازی ها و دریافتهای 
غیر عادلانــه ای در پرداخت حقوق های بازنشســتگی 

مرتفع شود.

رئیس کانــون انجمن های صنایع غذایی گفت: اگر اختلاط گندم 
درست مدیریت شود، کیفیت محصول تولید شده در کشور مناسب 

است و نیازی به واردات گندم نداریم.
به گزارش مهر، محمدرضا مرتضوی در مراسم افتتاحیه یازدهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت آرد و نان اظهار داشت: اگر اختلاط گندم درست مدیریت 
شود، کیفیت محصول تولید شده در کشور، از نظر معیارها و پارامترهای کیفی 
مانند گلوتن، پروتئین و غیره مناســب است و نیازی به واردات گندم نداریم 
که البته پیش از آن باید به دنبال این مســئله باشیم که چرا خرید تضمینی 

گندم با هفت درصد خاک صورت می گیرد.
وی افزود: این مســئله قابل پذیرش نیست که گلوتن گندم پایین است؛ 
چراکه براســاس ارزیابی های صورت گرفته، حداقل کیفیتی که برای گندم و 
آرد در نظر می گیرند با گلوتن 25 درصد است که در همه دنیا با همین میزان، 
تولید نان صورت می گیرد و نیازی به استفاده از آنزیم ها و افزودنی ها در راستای 

افزایش کیفیت آرد وجود ندارد.
رئیس هیئت مدیره کانون انجمن های صنفی صنایع غذایی ایران با بیان 
اینکه جدول پاکی خرید تضمینی گندم مشکل دارد، اضافه کرد: اگر یک نفر 
هفت درصد خاک در گندم خالص اختلاط کند و آنرا به دولت بفروشد، پول 
بیشتری نصیبش می شود، بنابراین باید از دولت پرسید چرا اگر گندم خریداری 
شده از کشاورزان خاک ندارد، مکانیسمی طراحی شده که براساس آن هفت 
درصد خاک اختلاط شــده با گندم از گندم خالص ارزش بیشتری دارد؟ به 
عبارت دیگر باید گفت که گندم ایران هفت درصد خاک ندارد بلکه خاک را 

به آن اضافه می کنند چرا که این جدول پاکی، ناپاک است.
مرتضوی با اشاره به اینکه حتماً جدول پاکی گندم در سال آینده و برای 
آغاز فصل خرید تضمینی گندم اصلاح می شود، گفت: یکی دیگر از نقص های 
موجود در خرید تضمینی گندم این است که وزارت جهاد کشاورزی از ابزارهای 
دقیقی برای ســنجش میزان افت مفید و غیرمفید گندم اســتفاده نمی کند 
به گونه ای که براســاس استاندارد شماره 104 وزارت جهاد کشاورزی باید از 
توری های 20×2 میلی متر در آزمایش ســنجش میزان افت مفید و غیرمفید 
گندم استفاده کند اما این توری ها سایز مناسبی ندارد و 2×2 میلی متر است 
و باید پرسید چرا وزارت جهاد کشاورزی از این ابزار استفاده می کنند و چگونه 

میزان افت مفید و غیرمفید را با این وسیله سنجش کرده است.

به  کم توجهی  بازار ســرمایه،  کارشناس  یک 
مدیریت و نظــارت بر بازار را یــک عامل رونق 
ســوداگری و افزایش حباب در بازار طلا دانست و 
نسبت به حباب ایجاد شده در این بازار هشدار داد.
رضا خانلو در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم درخصوص 
افزایش قیمت ســکه طلا در هفته های گذشــته گفت: 
رشــد قیمت طلا و سکه در داخل کشور متاثر از افزایش 
نــرخ اونس جهانی طلا و فضای روانی حاکم بر بازارهای 

مختلف است.
وی افزود: البته نباید از افزایش نرخ ارزهای مختلف 
به ویژه دلار و اثرپذیری بازار ســکه و طلا از این موضوع 

غافل شد.
این کارشــناس بازار سرمایه همچنین یکی دیگر از 
دلایل افزایش بهای ســکه و طلا در بازار را پایان ماه های 
محــرم و صفر عنــوان کرد و اذعان داشــت: با توجه به 
فرارسیدن ماه ربیع الاول، افزایش تقاضای طلا و سکه در 
بازار امری بدیهی اســت که در افزایش بهای طلا در بازار 

تاثیرگذار بوده است.
خانلو در ادامه با  اشــاره بــه اینکه در حال حاضر در 
بازارهای جهانی، قیمت طلا با تعادل همراه اســت گفت: 
البته مجموعه عوامل یاد شــده نمی توانند موجب رشد 
این چنینی قیمت ســکه و طلا در داخل کشــور شوند. 
بنابراین بدون شک بخشی از افزایش قیمت طلا و سکه در 

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

افزایشحبابقیمتدربازارطلابهعلتضعفنظارت

این بازار حباب است و فعالان این بازار بویژه خریداران خرد 
باید مراقب رشد حبابی سکه و طلا در این روزها باشند.

وی همچنین با بیان اینکه شرایط کنونی سکه و طلا 
نیازمند مدیریت این بازار است تصریح کرد: کم توجهی به 
مدیریت و نظارت بر بازار طلا باعث رونق بازار ســوداگری 
و افزایــش حباب در این بازار شــده اســت کــه بر این 

اســاس نهادهای نظارتی و اتحادیه و طلا و جواهر باید با 
اطلاع رسانی و شفاف سازی مناسب از افزایش بی رویه سکه 

و طلا جلوگیری کنند.
این کارشــناس بازار سرمایه با  اشاره به اینکه قیمت 
سکه طلا در حال حاضر حباب دارد و بر این اساس باید 
نظارت موثر در بازار طلا صورت گیرد ادامه داد: در همه 

جای دنیا سازوکار بورس به عنوان یکی از راه های افزایش 
شفافیت و واقعی شدن قیمت ها مورد استفاده قرار می گیرد 
و به همین دلیل هم هست که برخی از افراد مانع گسترش 

معامله انواع کالاها در بورس می شوند.
خانلو درخصوص نقش بورس کالا در ایجاد شفافیت 
و متعادل کردن قیمت ســکه گفت: بازار آتی ســکه با 
هدف پوشش ریسک نوسانات قیمت سکه از سال 87 در 
بورس کالا راه اندازی شده است که بر اساس آن فروشنده 
متعهد می شود در سررسید معین، مقدار معینی از کالای 
مشخص را به قیمتی که الان تعیین می کنند بفروشد و 
در مقابل طرف دیگر قرارداد متعهد می شود آن کالا را با 

آن مشخصات خریداری کند.
این کارشــناس بازار سرمایه اذعان داشت: در بورس 
و بازار آتی ســکه طرف تقاضا داریم و یک طرف فروش، 
که این طرف عرضه و طرف تقاضا در بازار آزاد نیز وجود 
دارد. بر این اساس بورس تنها یک سازوکار و بستر برای 
حضور خریداران و فروشندگان است که تحت قوانین خاص 
و نظارت هایی اقدام به دادوســتد سکه می کنند. بنابراین 
انداختن گناه نوسانات و رفتارهای هیجانی بر گردن بورس 

تنها با هدف از بین بردن این شفافیت صورت می گیرد.
گفتنی است در ماه های اخیر قیمت سکه روند صعودی 
داشته که این روند در هفته های گذشته شدت بیشتری 

گرفته است.

یک کارشــناس اقتصادی با انتقاد از واردات 
ماشین آلات خارجی به کشور گفت: به نظر می رسد 
عده ای سودجو، جلوی ورود واقعی دانش فنی به 
کشور را سد کرده و به جای آن، خطوط تولید با عمر 
کوتاه را از کشورهای خارجی خریداری کرده اند.

محمد حسین برخوردار در گفت وگو با خبرگزاری 
تســنیم، ضمن اشــاره به بیانات مقــام معظم رهبری 
درخصوص ضرورت »تغییر نگاه صنعت از مونتاژکاری 
به نوآوری« اظهار داشت: شواهد متعدد نشان می دهد 
اقتصاد ایران در چند دهه اخیر، در پیاده ســازی شعار 
رونق تولید ملی، سخت گرفتار موج خرید خطوط تولید 

خارجی شده است.
وی ادامه داد: برخــی صاحبان صنایع داخلی ادعا 

می کنند با خرید ماشــین آلات جدید از کشــورهای 
خارجی، در مســیر انتقال تکنولوژی و ورود دانش فنی 
گام بر می دارند، ولی واقعیت این است که هرچند برای 
تقویت تولید ملی به ماشین آلات جدید نیاز است ولی 
واردات دستگاه ها و ماشین آلات، الزاما به معنای انتقال 

دانش فنی نیست.
برخوردار افزود: وقتی ماشــین آلات جدید از خارج 
کشــور وارد می شــود، فقط تولید داخلی برای مدت 
محدودی مکانیزه تر می شــود ولی بعد از گذشت طول 
عمر تکنولوژی جدید، وضعیت بازهم به دوره قبلی باز 
می گردد، یعنی تولید داخلی نسبت به تولید خارجی، 

به صرفه نخواهد بود.
به گفته برخوردار، چرخه عمر تکنولوژی های جدید، 

بدلیل سرعت شتابان تولید علم در جهان، بسیار کوتاه 
اســت و حتی در برخی صنایع کمتر از یک دهه است. 
بنابراین، واردات ماشــین آلات جدیــد، تنها می تواند 
مشــکلات تولید داخلی را به مدت یک دهه، به تاخیر 
بیافکند ولی این ســیکل معیوب، یعنی عقب ماندگی 
تولیــد داخلی از رقابت جهانی، کماکان به حیات خود 

ادامه خواهد داد.
این فعال اقتصــادی ادامه داد: دل خوش کردن به 
واردات ماشــین آلات جدید، گول زدن خود و از دست 
دادن فرصت ها اســت. تنها راه نجــات و رهایی از این 
گرداب فرسایشی، این اســت که همانطور که رهبری 
تاکید داشــته اند، مسیر طراحی و نوآوری در فن آوری 
و تولید ماشین آلات مورد نیاز خطوط تولید، با سرعت 

مضاعف پیموده شود.
برخوردار با  اشاره به ضرورت تغییر شیوه حمایت از 
تولید افزود: اگر قرار است از تولید داخل حمایت شود، 
این حمایت باید به صورتی باشــد که منجر به حمایت 
از نوآوری ها باشد، نه خرید ماشین آلات تاریخ گذشته 

خارجی.
وی با انتقاد از »مقاومت ها در برابر نوآوری صنعتی« 
اظهار داشت: به نظر می رسد عده ای سودجو، جلوی ورود 
واقعی دانش فنی به کشــور را ســد کرده اند و به جای 
آن، خطوط تولید با عمر کوتاه را از کشورهای خارجی 
خریداری کرده و با به جیب زدن ســود های بادآورده، 
صنعت را هر روز وابســته تر از دیروز به دلالان ماشین 

آلات خارجی می کنند.

کارشناس اقتصادی:

دلالان ماشین آلات خارجی مانع ورود دانش فنی به کشور هستند
* رئیــس کل بانک مرکزی از آغاز تعیین تکلیف تعاونی های افضل توس و 
وحدت از هفته جاری خبر داد. ولی اله ســیف درباره تعیین تکلیف تعاونی 
فرشتگان اظهار کرد: خوشبختانه تصمیم گیری های لازم انجام شده و هفته ای 
که گذشــت به پرداخت سپرده های بیش از 200 میلیون تومان اختصاص 
داشــت. همچنین براساس برنامه ریزی انجام شــده، اوایل یا اواسط هفته 
پیش رو تعیین تکلیف دو تعاونی افضل توس و وحدت آغاز خواهد شــد. 
وی در ادامه تاکید کرد: بانک مرکزی سعی دارد تا هرچه سریعتر وضعیت 
سه تعاونی منحله وحدت، البرز ایرانیان و افضل توس تعیین تکلیف شود.

* رئیس کل سازمان امور مالیاتی با تاکید بر اینکه ۳۲ پروژه طرح 
جامع مالیاتی تکمیل شده است، گفت:  انتظار نظام مالیاتی از مجلس 
آن است که قانونی را که وضع می کند به درستی از آن حمایت کند. 
سیدکامل تقوی نژاد در اجلاس مدیران مالیاتی، تکمیل نظام جامع 
اطلاعات مالیاتی را از اولویت های مهم سال جاری سازمان برشمرد 
و گفت: طرح جامع مالیاتی ۳۲ پروژه دارد که همگی اجرایی شده 
و اما مهم ترین و اصلی ترین پروژه این طرح که نرم افزار یکپارچه 

مالیاتی است درحال نهایی شدن است.
* بر اساس آمار بانک مرکزی، در 4 ساله دولت یازدهم )13۹2 تا 13۹5( 
مجموعا 77 میلیون و 347 هزار تن محصولات کشــاورزی به کشور وارد 
شده است.این در حالی است که دولت دهم در 4 سال عمر خود حدود ۹ 
میلیون تن محصولات کشاورزی کمتری وارد کشور کرد. در فاصله سال های 
1388 تا 13۹1 مجموعا ۶8 میلیون و 532 هزار تن محصولات کشاورزی 
به کشور وارد شده بود. بر این اساس، واردات محصولات کشاورزی در دولت 
یازدهم نسبت به دولت دهم 13 درصد بیشتر شده است.گزارش بانک مرکزی 
نشان می دهد دولت یازدهم نسبت به دولت نهم، نیز 53 درصد محصولات 
کشاورزی بیشتری وارد کشور کرده است. در 4 سال دولت نهم 50 میلیون 
و 5۶5 هزار تن محصولات کشــاورزی به کشور وارد شده بود.بدین ترتیب 
دولت های نهم و دهم به طور میانگین 5۹ میلیون و 548 هزار تن محصولات 
کشــاورزی به کشــور وارد کردند که این رقم در دولت یازدهم با رشد 30 
درصدی به 77 میلیون و 347 هزار تن رسید. آمارهای فصلی بانک مرکزی 
هم مؤید رشد چشــمگیر واردات محصولات کشاورزی به کشور در دولت 
یازدهم اســت. به طوری که در فصل های اول و دوم سال 13۹2 که دولت 
دهم ســر کار بود و هنوز دولت یازدهم شکل نگرفته بود، به ترتیب 3740 
و 3471 هزار تن محصولات کشاورزی به کشور وارد شد اما در فصل سوم 
که دولت یازدهم مدیریت را به دســت گرفت واردات محصولات کشاورزی 
به 4۹03 هزار تن افزایش پیدا کرد و در فصل چهارم همان ســال هم به 

۶300 هزارتن رسید.
* مدیرعامل شــرکت حمل ونقل ریلی رجا معتقد است با توجه به 
اینکه تاکنون حمایت های لازم از حرکت قطارهای حومه ای صورت 
نگرفته، احتمال توقف حرکت آنها یا تغییر در برنامه هایشان وجود 
دارد. محمد رجبی در گفت وگو با ایسنا، اعلام کرد: متاسفانه با وجود 
تمام برنامه ریزی های صورت گرفته، تاکنون بستر اجرایی لازم برای 
تامین رقم مابه التفاوت حرکت قطارهای حومه ای با نرخ بلیت آنها 
فراهم نشده است، از این رو جابجایی این قطارها برای شرکت های 
حمل ونقل ریلی هزینه دارد.به گفته وی با وجود آنکه شرکت رجا 
سال گذشته در جریان توافقی با راه آهن رقمی نزدیک به 50 میلیارد 
تومان از بدهی های خود را در ازای حرکت قطارهای حومه ای تهاتر 
کرده اســت اما حفظ روند فعلی همچنان حرکت این قطارها را به 
دور از سودآوری نگه می دارد. رجبی با  اشاره به دستور وزیر رفاه و 
رئیس سازمان تامین اجتماعی به شرکت رجا درباره قطارهای حومه 
ای، تاکید کرد: به ما به طور شفاف اعلام شده است که در صورتی 
که مذاکرات در این زمینه جواب گو نباشــد و مشکلات موجود در 

این بخش حل نشود، باید حرکت قطارهای حومه ای متوقف شود.
* مدیرعامل بانک مســکن گفت: تاکنون 40 هزار میلیارد تومان از اقساط 
مسکن مهر بازگشته است. محمدهاشم بت شکن در گفت وگو با فارس، در 
پاسخ به این سؤال که بازپرداخت وام مسکن مهر به چه میزان رسیده است 
و از این وصولی ها چه میزان به بانک مســکن بازگشــته است، گفت: بانک 
مسکن تاکنون 40 هزار میلیارد تومان از وام مسکن مهر را فروش اقساطی 
کرده اســت و اقساط هم به تدریج در حال وصول است. وی افزود: وصولی 

اقساط مسکن مهر سالانه 3500 تا 4 میلیارد تومان است. 

رئیس اتحادیه صادرکنندگان محصولات کشاورزی گفت: در 
شرایطی که ایران تعرفه واردات برنج از هند را از 90 درصد به ۲5 
درصد کاهش داده ، اما هندی ها 50 درصد برای واردات سیب از 

ما تعرفه گذاشته اند.
ســید رضا نورانی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، از مشکلات پیش  
روی صادرات ســیب ایرانی به کشــورهای همجوار گفت و با  اشــاره به 
حجم تولید بالای سیب در ایران و این که ایران کشوری سیب خیز است، 
خاطرنشان کرد: پیش بینی ما تولید 3/5 میلیون تن سیب در کشور است 
که با احتســاب سیب درجه 3 صنعتی که تبدیل به کنسانتره و آبمیوه 
می شــود نزدیک به یک میلیون تا یک میلیون و 200 هزار تن سیب در 
داخل مصرف می شود و برای بقیه آن باید به فکر بازارهای صادراتی باشیم. 
وی با اشاره به پروتکل های یک جانبه برخی کشورهای همسایه از جمله 
هند و پاکستان با ایران، گفت: جالب اینجاست که ما تعرفه واردات برنج از 
هند را از ۹0 درصد به 25 درصد کاهش داده ایم اما هندی ها 50 درصد 
برای واردات ســیب از ما تعرفه گذاشته اند که به اضافه ارزش افزوده این 
رقم به 70 درصد می رسد و همین مسئله باعث شده که جلوی صادرات 

سیب ایران به هندوستان گرفته شود.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان محصولات کشاورزی گفت: هند سالانه 
510 هزار تن سیب درختی از کشورهای دیگر وارد می کند که تعرفه اش 
با کشورهایی همچون پاکستان و افغانستان با توجه به پروتکلی که بین 

یکدیگر دارند صفر است.
نورانی اضافه کرد: جالب تر اینجاست که هند تا سال گذشته 210 هزار 
تن سیب از چین وارد می کرد که امسال این واردات را قطع کرده است 
و ما از آقای حجتی می خواهیم که با مقامات هندی وارد مذاکره شده تا 
بتوانیم با کاهش تعرفه واردات سیب به هند محصولمان را صادر کنیم. 

وی همچنین به تعرفه بالای صادرات سیب به پاکستان هم اشاره ای 
کرد و گفت: به ازای صادرات یک کانتینر 20 تنی سیب درختی به پاکستان 
باید کیلویی هزار تومان تعرفه گمرکی بپردازیم در صورتی که این مسئله 

برای افغانستان و هند وجود ندارد. 
رئیس اتحادیه صادرکنندگان محصولات کشاورزی همچنین به موانع 
صادرات به روسیه هم اشاره کرد و گفت: شرکت های زنجیره ای روسیه از 
ایران ســیب می خواهند ولی این کشور علاوه بر آنکه تعرفه 35 درصدی 
برای سیب ما وضع کرده بازپرداخت پول توسط مشتریان این کشور 45 
تا ۶0 روزه است که برای صادرکنندگان ما با توجه به حجم گردش مالی 

پایین امکان پذیر نیست.
نورانی از ســازمان توسعه تجارت و وزارت امور خارجه خواست تا در 
کنار وزیر جهاد کشاورزی مشکلات کشورها و مراکز صادراتی را پیگیری 
کرده و با رایزنی آن را حل کنند.بر اســاس این گزارش، طی ســال های 
گذشته همواره سیب تولیدشده توسط باغداران ایرانی به دلیل نبود مقاصد 
صادراتی و قیمت بالای تمام شده همواره روی دستشان مانده و گاهی به 
هدر می رود. این در حالی است که مهرفرد قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
هفته گذشته در مورد صادرات سیب ایران گفته بود مشکلی در این زمینه 
نداریم و خرید تضمینی سیب درجه 3 توسط سازمان تعاون روستایی به 

قیمت هر کیلوگرم 350 تومان از یک ماه پیش آغاز شده است
در همین راســتا و بــا توجه به نامه ای که اتحادیــه صادرکنندگان 
محصولات کشاورزی به حجتی ارسال کرده، قرار است تا امروز جلسه ای 
با وزیر جهاد کشاورزی در راستای بررسی مشکلات صادرات سیب ایرانی 

برگزار شود.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران گفت: در حال 
حاضر مســئولان کشور، هیچ کدام اعتقادی به فرش 

نداشته و ندارند.
به گزارش اتاق بازرگانی تهران؛ سیدرضی حاجی آقامیری 
اظهار کــرد: با وجود اینکه صادرات فــرش ایران به صورت 
مختصر با چند سال گذشته تفاوت کرده است ولی به صورت 
کلی با سال های اوج فاصله بسیار زیادی دارد. وضعیت صادرات 
فرش تفاوت چندانی نکرده است و تنها مختصری نسبت به 
سال گذشته افزایش داشته است که آنها به خاطر صادرات به 

آمریکا هست که حدود 70 تا 80 میلیون دلار است.
وی با اشــاره به اینکه مشــکلات صادرات و تولید فرش 
دســتباف ایران ریشــه ای اســت، ادامه داد: در حال حاضر 
مسئولان کشــور از جمله مسئولان وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت فعلی و قبلی هیچ کدام اعتقادی به فرش نداشــته 

و ندارند.
این فعال بخــش خصوصی تصریح کرد: در حوزه فرش 
علاوه بر اینکه این پتانســیل های بالایی برای اشــتغال زایی 
جدید وجود دارد نکته مهم از بین نرفتن میزان زیادی اشتغال 
کنونی است. هر روز بر تعداد بافنده هایی که بیکار می شوند،  
افزوده می شود و شاهدیم که کارگاه های بافت هر روز تعطیل 
می شــوند ولی چون در بازارهای صادراتی مشکلات بسیاری 

مدیرکل کنترل کیفیت شــرکت ملی پست با اشاره به خدمات 
پرداخت غرامت این شــرکت در قبال کلیه مرسولات ثبت شده تا 
ســقف 650 هزار تومان، از پرداخت این زیانکرد تا 48 ساعت به 

مشتریان خبر داد.
محمد مقصودی در گفت وگو با ایسنا، با ذکر انواع مرسولات پستی، اظهار 
داشت: هنگام تحویل مرسولات پستی به باجه های قبول، رسید خدمات ارائه 
شــده و هزینه های مترتبه به همراه شناسه یونیک و اختصاصی مرسوله که 
حاوی 20 یا 24 رقم است به مشتری ارائه می شود که در واقع این شناسه 
http:// آن مرسوله است و مشتری با مراجعه به پورتال پست و یا آدرس ID

newtracking.post.ir قادر اســت از سرنوشت مرسوله خود و مسیر حرکت و 
مکان و نام شخص تحویل گیرنده مطلع گردد.

وی با بیان این که شرکت ملی پست درباره بسته های پستی که شامل 
بسته کوچک سفارشی، امانات و بسته های پیشتاز و ویژه می شود، به مثابه 
سایر اپراتورهای پستی جهانی و براساس هزینه تعهد غرامت اجباری اخذ شده 
در زمان قبول مرسوله، در صورت بروز هرگونه مشکلی اعم از تأخیر، مفقودی، 

آسیب دیدگی و... نسبت به جبران خسارت وارده به مشتری اقدام می کند.
مدیرکل کنترل کیفیت و عملیات پســتی شــرکت ملی پست با بیان 
این که معمولاً مشتریانی که از خدمات پستی استفاده می کنند از وضعیت 
پرداخــت خدمات مرتبط با غرامت نیز اطلاع دارند، گفت: براســاس تعرفه 
مصوب کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات و سازمان حمایت، واحدهای قبول 
مرسوله برای کلیه مرسولات غیربیمه اظهار شده، مبلغ ۶50 هزار تومان به 
عنوان هزینه تعهد غرامت از مشتری اخذ می کنند. بر این اساس در صورت 
آسیب دیدگی یا مفقودی مرسوله، متناسب با قیمت آن تا سقف ۶50 هزار 
تومان پرداخت می شــود و با هدف تکریم مشتریان این خسارت حداکثر تا 
48 ساعت پس از وصول شکایت از طریق شرکت پست به صاحب مرسوله 
آسیب دیده پرداخت می گردد.مقصودی اضافه کرد: البته به صورت استثناء در 
مورد برخی از پرونده های غرامات پستی لازم است تا تحقیقات و بررسی های 
بیشــتری صورت گیرد، هرچند که در این قبیل پرونده ها هم سعی شبکه 
بر پرداخت غرامت در کوتاه ترین بازه زمانی است.وی در پایان بیان کرد: در 
صورتی که مرســوله مشــتری بیش از ۶50 هزار تومان ارزش داشته باشد، 
مشتری می تواند در زمان تحویل مرسوله خود به باجه های پستی دولتی و 
خصوصی، نسبت به بیمه کردن مرسوله خود با پرداخت حدود یک درصد از 
کل ارزش ریالی مرسوله اقدام کند. همچنین درباره وجوه نقد تا سقف پنج 
میلیون تومان، اوراق و اسناد بانکی تا 100 میلیون تومان، بار انبوه تا 150 
میلیون تومان و درباره ســایر مرسولات مانند گوشی های تلفن همراه نیز تا 
سقف 20 میلیون تومان از طرف شرکت ملی پست در صورت آسیب دیدگی 

یا خسارت وارده قابل پرداخت است.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران:

مسئولانوزارتصنعتاعتقادیبهصادراتفرشندارند

داریم، کار گره خورده است.آقامیری با بیان اینکه در گذشته 
ما در بدترین شرایط سالی 500 میلیون دلار صادرات فرش 
داشتیم، افزود: الان به حدود 200 میلیون دلار رسیده است 
تازه توجه کنیم که صادرات فرش ایران زمانی 1700 میلیون 

دلار بود و بعد به 500 میلیون دلار رضایت دادیم و حالا هم 
به این رقم های کوچک رســیده است و حالا در این شرایط 
مسئولان دولتی از رشد 18 درصدی صادرات فرش نسبت به 
سال قبل صحبت می کنند؛ بر اساس آمار گمرک در پنج ماه 

گذشته کل صادرات فرش ما 11۹ میلیون دلار بوده است که 
این نسبت به سال های اوج صادرات هیچی نیست.

وی با اشــاره به اینکه حداقل میزان صادرات فرش ایران 
بــا توجه به جایگاه فرش ایــران در جهان باید 700 میلیون 
دلار باشد، ادامه داد: رشد 10 درصد یا 18 درصد آن هم در 
شرایطی که کل صادرات ما در ماه های گذشته 11۹ میلیون 
دلار بوده است خوشحالی ندارد و این درباره صادرات کالاهای 
دیگر هم دیده می شــود به گونه ای که شــما فکر می کنید 
انتظارات دولت و مسئولان در حوزه صادرات بسیار ناچیز است.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران گفت: ما در کشــور و 
به خصوص موضوع تولید و صادرات شــرکت های اس ام ای را 
خیلی نادیده می گیریم در حالی که این شرکت های کوچک 
در کنــار هــم کارهای بزرگی را انجــام می دهند و خیلی از 
کارهــای صادراتی به خصوص در حوزه فرش هم از ســوی 
همین شرکت ها انجام می شود. نگاه دولت بی اعتنایی به این 
شــرکت های کوچک و رها کردن آنها و توجه به شرکت های 
بزرگ است. اتفاقی که باعث شده هیچ حمایتی از شرکت های 
کوچک صورت نگیرد و شاهد قطع پر و بال آنها و حذفشان از 
نمایشگاه ها و... باشیم در حالی که همین شرکت ها در سال های 
گذشــته بسیار موفق عمل می کردند و در کنار هم عددهای 

بزرگی از صادرات فرش را می ساختند.

مدیرکل کنترل کیفیت پست:

مرسولات پستی تا سقف
 650 هزار تومان بیمه می شوند

گمرک ایران از افزایش 89 درصدی واردات 
گوشی تلفن همراه به کشور خبر داد.

به گزارش گمرک ایران، واردات گوشی تلفن همراه 
با افزایش 8۹ درصدی در سال جاری به یک میلیون و 
3۶2 هزار دستگاه رسید و تشریفات گمرکی این تعداد 
گوشی به صورت هوشمند و الکترونیک به کمک سامانه 
جامع گمرکی انجام شد. بنابراین گزارش؛ در سال جاری 
185 میلیون و 30۶ هزار دلار انواع گوشی تلفن همراه 
وارد کشور شد که به لحاظ ارزش در مقایسه با مدت 
مشــابه سال گذشته 7۹ درصد رشد داشته است. این 
رقم سال گذشــته 71۹ هزار دستگاه، به ارزش 103 

میلیون و 548 هزار دلار بود.
همچنیــن گمرک ایــران اعلام کرد: دسترســی 
آزاد به قیمت واقعی گوش های تلفن همراه با ســامانه 
جامع گمرکی و پنجره واحد تجارت فرامرزی گمرک 
امکان پذیر اســت. این اقدام با هدف احترام به حقوق 
شــهروندی و دسترسی آزاد به اطلاعات امور گمرکی 
صورت گرفته و خریداران گوشــی های تلفن همراه در 
زمان استعلام کد شناسه بین المللی )IMEI( می توانند 
از قیمت واقعی این گوشی ها که در گمرک تعیین و بر 
مبنای آن حقوق ورودی اخذ شده اطلاع حاصل نمایند.

علاوه بر این؛ دسترسی به اطلاعات نوع ارز و قیمت 

ارزی کــه بر مبنای آن حقوق ورودی در گمرک اخذ 
شده در دسترس مشتریان قرار گرفته و با استعلام کد 
شناسه بین المللی می توانند مشتریان به این اطلاعات 
دسترسی پیدا کنند.گمرک اطلاعات مربوط به تاریخ 
واردات گوشــی تلفن همراه و حتی کشــور سازنده را 
نیز در اختیار مشــتریان قرار می دهد. این اقدامات به 
خریداران گوشــی تلفن همراه وارداتی کمک می کند 
تا گوشــی اصل را از تقلبی تشخیص و قیمت واقعی 
گوشــی تلفن همراه را به فروشــنده پرداخت نمایند. 
این در حالی است که واردکنندگان انواع گوشی های 
تلفن همراه می توانند به ارزش گمرکی انواع گوشی ها 

قبل از واردات دسترسی داشته باشند. ارزش پایه انواع 
گوشی های تلفن همراه براساس قانون دسترسی و انتشار 
آزاد اطلاعات به تفکیک انواع برندها و مدل های مختلف 
در سامانه آنلاین ارزش کالایی گمرک )TSC( که یکی 
از دســتاوردهای سامانه جامع گمرکی و پنجره واحد 
تجارت فرامرزی اســت قرار داده شده و برای تمامی 

شهروندان قابل دسترسی است.
خریــداران انواع گوشــی های تلفن همــراه می توانند  
بــا شناســه  )IMEI( 15 رقمــی گوشــی از طریق لینک 
پنجــره واحــد تجــارت فرامــرزی گمــرک بــه آدرس: 
بگیرنــد. اســتعلام   https://epl.irica.ir/ImeiInfoview

معاون نظارت و بازرســی اتاق اصناف با انتقاد 
از پدیده گران فروشــی در واحدهای صنفی، یکی از 
مشکلات فعلی برای برخورد با گران فروشان را پایین 

بودن نرخ جریمه ها اعلام کرد.
حســین درودیان در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
براساس بازرســی های صورت گرفته در واحدهای صنفی، 
اغلب واحدها تخلفاتی انجام می دهند، اظهار داشت: تعداد 
تخلفات در بازرسی های صورت گرفته گویای آن است که 
بیشــتر این تخلفات در واحدهای فاقد پروانه کسب اتفاق 
می افتــد.وی در ارتباط با نانوایی ها و میوه فروشــی ها که 

بیشــترین بخش تخلفات را بنابر اعلام سازمان حمایت به 
خود اختصاص داده اند، گفت: حتی در میدان میوه و تره بار 
قیمت میوه ها از تنوع بالایی برخوردار است. نکته دیگر آنکه 
در گذشــته در بازار مرکزی میوه و تره بار نیمه شب ها بار 
می آورند و بار آنها به صبح نمی رسید، اما اکنون ممکن است 
تا ساعت یک ظهر هم میوه ها در این بازار موجود باشد که 

این موضوع گویای رکود بازار است.
معاون نظارت و بازرسی اتاق اصناف ادامه داد: حال این 
که عده ای می پرسند چرا میوه ای که وانتی ها عرضه می کنند 
ارزان تر است، می تواند ریشه در مواردی از این دست داشته 

باشــد که وانتی ها ملزم به پرداخت بیمه، مالیات، اجاره و 
مواردی از این دست نیســتند.به گفته درودیان، باید این 
موضــوع را نیز در نظر بگیریم که یکی از مشــکلات فعلی 
برای برخورد با گران فروشــان این است که نرخ جریمه ها 
بســیار پایین است. به عنوان مثال اگر یک واحد صنفی به 
هنگام مراجعه بازرسان، فاکتورهای خرید را نداشته باشد 
جریمه آن فقط 220 هزار تومان است یا عدم قیمت گذاری 
روی کالاها تنها ۶0 هزار تومان جریمه دارد که لازم است 
بــا توجه به عدم بازدارندگی ایــن قوانین در آنها بازنگری 
شود.وی با تأکید بر این که لازم است در این عرصه دولت 

ورودی جدی تر داشــته باشد، اضافه کرد: اگر گران فروشی 
و تخلفــات این بخش از حد بگذرد تبعات بســیاری برای 

جامعه خواهد داشت.
درودیــان در بخش دیگــری از صحبت های خود به 
بازرســی های صورت گرفته در شــش ماه اول سال جاری 
اشاره کرد و گفت: در این بازرسی ها از واحدهای خرده فروش 
۹8 هزار و 714 مورد بازرســی صورت گرفته که این رقم 
در عمده فروشی ها به 13 هزار و 8۹8 مورد، در بخش وارد 
کننده به 122 مورد، در بخش واحدهای خدماتی به 23 هزار 
و 572 مورد و در جمع به 13۶ هزار و 544 مورد می رسد.

گمرک اعلام کرد

افزایش89درصدیوارداتگوشیتلفنهمراهدرسالجاری

معاون نظارت و بازرسی اتاق اصناف:

جریمهگرانفروشانبسیارپاییناست

نایب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس بــا انتقاد از وضعیت 
کسب و کار در ایران گفت: جامعه ما نسبت به رتبه یک تیم در لیگ 
فوتبال حساسیت دارد ولی روی سقوط چهارپله ای کشور در فضای 

کسب و کار جهانی حساسیتی نشان نمی دهد.
به گزارش ایسنا، فرید موسوی در دومین کنگره سراسری نشان شایسته 
ملی، اظهار داشت: در طول 40 سال گذشته هفت برابر کره جنوبی به اقتصادمان 
منابــع مالی تزریق کردیم ولی با این مقدار منابع، تولید ناخالص داخلی آنها 
چه رقمی اســت و اندازه اقتصاد ما چقدر اســت. متاســفانه از پتانسیل ها و 
ظرفیت های خود به نحو شایسته و متناسب با خروجی نشان های ملی ایران 
استفاده نکرده ایم.وی افزود: هیچ کسی درخصوص اهمیت نشان ملی تردیدی 
ندارد، ولی آسیب شناسی دلیل قرار گرفتن ما در چنین جایگاهی نیاز به اجماع 

صاحب نظران این حوزه دارد.
این عضو هیئت  علمی دانشگاه بیان کرد: متاسفانه علی رغم تمام توجهاتی 
که به بســیاری از مباحث حاشیه ای در فضای مجازی می شود رتبه ایران در 
فضای کسب وکار و مختصات و ویژگی های محیط کسب و کار نادیده گرفته 
می شــود به نحوی که جامعه ما نســبت به رتبه یک تیــم در لیگ فوتبال 
حساســیت دارد، ولی روی ســقوط چهار پله ای کشور در فضای کسب وکار 

جهانی حساسیتی نشان نمی دهد.
موســوی با طرح این پرســش که چرا وقتی مالیــات می گیریم و نفت 
می فروشیم رتبه کسب وکار ایران افت می کند، ادامه داد: متاسفانه کارآفرینان 
ما با مشکلات متعددی دست به گریبان هستند و این درحالی است که بسیاری 
از جوانان ما با ایده های خلاقانه خود نمی توانند استعدادهایشان را نشان بدهند.
به گفته وی، متاسفانه در تجارت فرامرزی از بین 1۹0 کشور در پله 1۶۶ 
قرار داریم و با افت 50 پله ای در شــاخص پرداخت مالیات مواجه هســتیم و 
سوال این است که آیا این موارد اجازه می دهد که نشان ملی کشوری داشته 
باشیم.نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان این که هیچ دلیلی جز 
عشــق به وطن کارآفرینان را  در کشور ماندگار نکرده است، گفت: هر چقدر 
صنعتگر و کارآفرین تلاش خود را به کار گیرند محیط کسب و کار شایستگی 
و فضای مناسب را برای حصول نتیجه مطلوب فراهم نمی کند.موسوی با طرح 
این پرســش که چه کســی مسئول فضای بعد از تولید و رسیدن محصول از 
تولید به دست مصرف کننده است، خاطرنشان کرد: اگر براساس نیاز مشتری 
هم تولید کنیم در ساختار بازار لایه های مختلفی وجود دارد که هزینه تولید 
را به مصرف کننده تحمیل می کند. متاسفانه حدود 5۶00 مجوز بین دستگاهی 
در کشور شناسایی شده است و در چنین فضایی می خواهیم دولت الکترونیک 
تشکیل بدهیم.وی در پایان با اشاره به لایحه مالیات بر ارزش افزوده در این 
کمیســیون بیان کرد: در حال حاضر مشغول بررســی این لایحه هستیم و 
تــلاش می کنیم در کنار آن قانون بانکداری را حســب بررســی های صورت 
گرفته و با مطالعه الگوی تحولات دیگر کشورها با همکاری دولت دنبال کنیم 
و فضای مطلوب و مســاعدی در کشــور ایجاد کنیم که در شان ظرفیت ها و 

استعدادهای آن باشد.

انتقاد نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
از وضعیت کسب و کار


